
  

ХОЛИВУДСКИ СТЕРЕОТИПИ О СРБИМА  

Саша Гајић 

Холивудска фабрика снова, поред забавно-комерцијалне димензије своје 

глобално доминанте продукције, никада није оскудевала у пласирању 

политичких идеја и представа које су на овај или онај начин кореспондирале 

са политичким тренутком или доминантним ставовима западног света. Од 

раних дана развоја филмске индустрије, холивудски поглед на свет је кроз 

своје “прозводе” пројектовао, свесно или не, својеврсну 

псеудопросветитељску визију света, у којој је за домицилне вредности, 

појаве или личности била резервисана улога позитивности, модерности и 

светлости, а за филмске и стварне антагонисте улога дежурних негативаца. 

Понекад је овај, у крајњем случају манихејски поглед на свет (пошто се 

темељи на учитавању опозитних метафора светлости и мрака – тј. 

просвећеног и непросвећеног, добра и зла) служио само преобликовању 

гледалачке свести и вредносном опредељењу, те идентификовању, а понекад 

је, мада доста ређе, давао смисао оправдавању употребе политичког насиља 

у датим условима. Тако су, већ истренирани улогама у раним вестернима, 

где су историју геноцида над домородачким становништвом представљали 

као одважну одисеју врлих пионира против примитивних и непросвећених 

индијанских племена, Џон Вејн и саборци му, током Другог светског рата и 

након њега, на филмском платну таманили мрачне јапанске приказе на Иво 

Џими или Фрицове лишене људскости, са металним нокширима на глави; 

тако су и на врхунцу регановске ратоборне ере против “Империје зла”, 

главни целулоидни хероји били Рамбо и пилоти из Топ Гун -а, који су 

систематски уништавали тада актуелне и моћне глобалне противнике.  

Приметна је тенденција да се тек касније, са одређене временске дистанце, 

кроз холивудску филмску индустрију пројављује и својеврсни историјски 

ревизионизам спрам приказаних стереотипа. Антивестерн, тј. приказивање 

трагичне судбине северноамеричких Индијанаца и реалније сагледавање 

истине о томе “како је освојен Запад”, као и објективније приказивање 

светских крвопролића у XX веку, свој простор налазе тек у време неуспешне 

интервенције у Вијетнаму, бујања трендовског пацифизма и хипи покрета. 

Мада таква ревизионистичка фракција холивудске продукције постепено 

мења и урушава устаљене стереотипе, делујући на савест и критичко 

преиспитивање, она по правилу стиже доцкан. Док гледалаштво напокон 

симпатише бескрајно оклеветане Сијуксе и Чејене, филмови сличне 

садржине не производе се о актуелном тренутку. Филмско приказивање 

колапса интервенције у Вијетнаму (Апокалипса сада, Ловац на јелене) 

мораће да сачека прелаз и з седамдесетих у осамдесете, а тек половином 

осме деценије достићи ће врхунац (са филмовима Платоон, Хамбургер Хилл, 

Фулл Метал Јацкет ), док ће у исти мах великим платном орцати Рамбои, 

Америчке нинџе и Чак Нориси, рађајући нове стереотипе и њихове 

политичке инструментализације.                                                              



Стереотипни негативци се смењују, у складу са политичким потребама: 

Фрицове и Јапове смењују Руси, Арапи, латинска наркомафија и 

међународни терористи, да би са “закашњењем”, половином деведесетих 

година, додуше у нешто скромнијем и модификованом виду, на ову листу 

дежурних негативаца стигли, у глобалним медијима већ одавно оцрњени, 

Срби. 

 

Рана појављивања Срба у Холивуду  
Некад је све изгледало наивно и сасвим споредно. Стасале у Титовој 

Југославији, генерације које су одрастале претежно на холивудским 

филмовима свако су филмско појављивање имена или догађаја са ових 

простора доживљавале као потврду бар мале сопствене вредности, а у 

прилог стварању илузије како нисмо баш сасвим скрајнути и безначајни у 

светским оквирима. Није нам било познато да је холивудска машинерија још 

за време трајања рата против нацифашизма снимила пропагандни филм 

Цхетникс – фигхтинг гуериллас , у коме је Дража Михајиловић приказан као 

модерни Робин Худ, није нам било омогућено да видимо како Џемс Бонд у 

филму Из Русије са љубављу има посла и са Титовим шпијунима, јер је у тим 

случајевима радила цензура. Промакла нам је и чињеница да је, у складу са 

седењем Југославије на две столице између ондашњих суперсила (додуше 

британски), култни шпијунски филм Тхе Маск оф Деметриос приказао 

Београд као пристојну европску метрополу, док је Софију, са оне стране 

гвоздене завесе, осликао као оријенталну касабу. 

Напротив, значило нам је што оригинални филм Људи мачке (1942), који је 

осамдесетих доживео римејк са Настасијом Кински у главној улози, али у 

којој се више не спомиње Србија, приказује чудну девојку, Српкињу Ирену и 

мистичну трансформацију људи са те чудне географске дестинације у 

пантере. Пријатно бисмо се изненадили и када би у вестерну Врата раја 

досељеници изговорили по коју “нашу” реч, када би у филмовима б-

продукције неки детектив имао презиме које се завршава на -ић, или када би 

се појавила нека холивудска драма попут Четири пријатеља (1981, реж. 

Артур Пен), која приказује тежак живот српске, односно југословенске 

емиграције у челичанама УС Стеел-а. Када би православни свештеник у 

комедији “Ми нисмо анђели” (са Де Ниром и Шоном Пеном у главним 

улогама) прозборио пар реченица на архаичном српском језику, то нам је 

подизало расположење, а када су се у холивудским филмовима почели 

појављивати примерци југо флориде, нашем одушевљењу није било краја. 

Сви памтимо сцене из филма Умри мушки 3, у коме Брус Вилис током 

јурњаве колима куди југо што не може да иде брже, док му Семјуел Џексон 

објашњава како су та кола прављена зарад економичности а не брзине; или 

сцене из филма Врана , у коме један криминалац у бекству отима југо, али 

пошто не уме да га вози, почиње да псује и проклиње страна кола. Равна 

чуду била је чињеница да су у малом америчком провинцијалном месту, у 

филму Удавити Мону , сви осим полиције возили југо. 

А онда су деведесете стигле и у Холивуд … 



Срби постају (и остају) негативци  
Распад Југославије и ратна дешавања на Балкану свој холивудски живот 

почињу тек половином девете деценије, наравно у пуном складу са односом 

Стејт департмента према распаду СФРЈ и тумачењима које су о томе 

створили глобални медији. Нимало зачуђујуће, Срби су преко ноћи постали 

филмски негативци. 

Наиме, у уводној сцени филма Стена (1995), која додуше нема никакве везе 

са даљом радњом филма, Николас Кејџ као експерт ФБИ за експлозиве 

демонтира бомбу, коју су сакривену у дечију лутку Срби из Босне послали 

поштом. Две године потом, у филму Миротворац (1997), Џорџ Клуни и 

Никол Кидман прогоне босанског Србина који, добивши од руске мафије и 

радикалних војних фракција нуклеарну бојеву главу, смера да је детонира на 

Менхетну. 

Таква матрица убрзо почиње да се понавља у филмовима б-продукције. У 

филму Дипломатска опсада (1999, гл. улоге Том Беринџер, Питер Велер, 

Дерил Хана), упркос чињеници да Срби ни у једном догађају из деведесетих 

нису показивали склоности ка тероризму, бивају сврстани у овај кош. Сиже 

приче је следећи: измишљена групација Српски ослободилачки фронт узима 

таоце у америчкој амбасади у Румунији, ради трампе за пуковника Петра 

Војновића, који се као оптуженик за ратне злочине налази у Хагу. У том 

науму их, наравно, спречавају холивудски филмски хероји. 

Почетак новог миленијума и петооктобарска промена режима у Србији, те 

последично приближавање Западу, нису довели ни до какве промене у 

третирању Срба у холивудским и другим западним филмовима. У филму 

Снајпер 2 (2002), Том Беринџер, професионални маринац-снајпериста, у 

сцени која на неки чудан начин неодољиво антиципира атентат од 12. марта 

наредне године, из стана наспрам зграде владе Србије на степеништу убија 

српског генерала – политичара одговорног за масовне злочине на Косову. 

Прослављени руски глумац Олег Мењшиков, одавно на привременом раду 

на Западу, у филму Главнооптужени 6: Последњи сведок (2003) глуми 

српског ратног злочинца који под лажним идентитетом живи у Лондону као 

лекар, а на трагу му је детективка – Хелен Мирен. Исте године снимљен је и 

филм са Џеремијем Ајронсом, Четври анђео , у којем српски терористи – 

чланови покрета 15. август (?) са вођама Лојвеком Иванићем и Карданом 

Малдићем (?!) отимају авион и за особађање талаца траже 50 милиона 

долара од Стејт депармента. Још један филм, Прогоњен ( Хунтед , 2003), са 

Бенисиом дел Тором и Томи Ли Џонсом, узгредно се дотиче рата на Косову. 

Главни негативац у филму био је очевидац масовних злочина српских 

парамилитараца у околини Ђаковице, који су пресудно утицали на његово 

душевно застрањење и пут у злочин …. 

Из визуре холивудског стереотипа, и европска филмска продукција од 

недавно сагледава ситуацију на Косову. Шпански филм Зона сенки (2003) 

прати судбину војног контингента ове земље послатог на Косово, тачније на 

гранични обод Косова и централне Србије, такозвану Зону искључења или 

Зону сенки, на којој српски парамилитарци насилним упадима ремете мир 

косовске популације. Фантазми у овом филму заиста немају ограничења: 



српска паравојска уништава електрична постројења и лишава косовску 

популацију струје, узгред убијајући све што се креће – цивиле, нејач и 

старце, и то са ревношћу равном Терминатору. 

Најбизарнији филм о Србима, холивудске б-продукције, свакако је Љубав 

долази од егзекутора (Лове цомес то Еxецутионер ) из 2006. године, и 

збиља је штета не препричати га у најкраћим цртама, да би се стекла слика о 

томе како се Срби, чак шест година после пада Милошевића, приказују 

светском филмском гледалаштву. Главни лик је Хек Пригушивач, Србин, 

студент класичних језика, настањен у Новој Приштини(?). Он је незапослен, 

са мајком порно-глумицом, која пред њим гледа своја “остварења”. Покојни 

отац, како се у филму сазнаје, био је погубљен, а брат му је масовни убица, 

који је извршио маскр на колеџу(?), и то након бесмислене свађе са главним 

протагонистом. Сви Срби у филму подсећају на уврнуте житеље Твин 

Пикса, на челу са комшиницом, госпођом Четник, најбољом другарицом 

Пригушивачеве порно-мајке. С обзиром на етнички и породични миље, 

млади Хек Пригушивач напокон налази “занимљиво” запослење у затвору – 

као извршилац смртних казни, али под условом да му затворско особље 

омогући да осуђеницима држи часове латинског. Након таквог, 

монструозног портретисања Срба као психолошки идеалних егзекутора, све 

са проблематизовањем егзистенцијалних дилема и отварањем питања 

оправданости смртне казне, сви негативни стереотипи о Србима у 

најновијим филмовима, какви су већ приказиване Ескремне операције или 

сасвим свеж филм Ловачка дружина са Ричардом Гиром (у коме је овај на 

трагу Радовану Караџићу), деловаће нам скоро безазлено, као права дечија 

игра….  

 

И докле тако… 
Ако се узме у обзир да су Срби више од деценије били сучељени са 

геополитичким интересима САД и са константним ударом глобалних медија, 

могло би се рећи да смо у стереотипном приказивању тј. начину на који су 

нас “филмски мрзели” још и добро прошли. И то из више разлога. 

Као прво, негативни стереотипи о Србима почињу да се шире тек са 

приближавањем половине девете деценије, што значи да поред 

информативне није било и филмске припреме терена за “коначни обрачун”, 

што је, рецимо, био случај са арапским терористима или Садамом. Да ли 

зато што нам скоро до дејтонских дана није придаван већи значај, јер је за 

формирање јавног мњења била довољна глобално информисање, или зато 

што је тек након сукоба у Босни требало распиривати страсти кроз 

стереотипе, пошто је на Балкану остао да се одради тежи и компликованији 

део посла, тек – хронологија појављивања стереотипа о Србима показује 

чудне закономерности. Друго, негативни стереотипи о Србима након 5. 

октобра, и поред очајничке жеље овдашње културне и политичке елите да се 

допадне Западу и стекне “позитиван имиџ”, не само да нису спласнули, већ 

су се и повећали, немушто прикопчани на причу о тероризму и паничном 

страху који је након 11. септембра спрам њега на Западу завладао.                   



И као треће, и најважније, у скоро свим овим филмовима Срби нису 

оцрњени “баш до краја”, као апсолутно зло (што су судбина, интереси и 

одлуке великих продуцената по свему судећи наменили неким другима), већ 

су им поред свих, па и најстрашнијих филмских изопачења, ипак остављене 

неке психолошке особине које делом објашњавају њихово стање, то јест 

дизајниран им је психолошки профил којим се даје оправдање за њихово 

“тешко застрањење”. Они, дакле, нису апсолутни мрак, чисто зло, већ 

лудаци које су разне несреће нагнале на злочин. Они носе атомске бомбе, 

отимају и етнички чисте, пре свега зато што су сами унесрећени, заостали, 

помраченог ума услед породичног и историјског наслеђа. 

Приметити ову холивудску тенденцију изузетно је битно. Док су глобалне 

вести приказивале Србе као варваре и сумануте етничке чистаче, а поједини 

западни интелектуални кругови такве стереотипе дизали на ранг концепта 

супротстављања Србима као антиподу цивилизације (илити предмодерном 

етнонационалном злу), холивудска филмска магија ипак им је давала, и јос 

увек даје, некакве, макар мале људске особине. Да ли то подразумева и 

шансу да “постанемо људи” (па макар при томе били и Срби) и да, попут 

Апача, доживимо филмски историјски ревизионизам, па макар и доцкан? Јер 

у постмодерном свету значај покретних слика и утисака које оне остављају 

неупоредиво је важнији и утицајнији од интелектуалних тлапњи политички 

коректних “великих умова”, које углавном нико не узима за озбиљно, сем 

ако се исти не искористе као коментатори у ударним вестима. Данас 

Холивуд доминантно преобликује свет, а не писана и усмена реч. Када би 

овдашњи (псеудо)интелектуални кругови, опхрвани негативним 

стереотипима о сопственом народу, ревидирали своје ставове бар онолико 

колико им на то указује Холивуд, где би нам био крај? Можда би наша 

суморна политичка реалност једног дана доживела и свој хепи енд? Не 

холивудски, наравно, јер су у овдашњој стварности “позитивци” и 

“негативци” подоста другачији од стереотипа који се спрам њих пласирају. 
 

 


